
 

האם מותר לאדם

המאמין לשאול

שאלות?



דֵה אֱדוםֹ: וַיְצַו אתָֹם לֵאמרֹ כּהֹ עִיר שְׂ ו אָחִיו אַרְצָה שֵׂ לַח יַעֲקבֹ מַלְאָכִים לְפָנָיו אֶל עֵשָׂ שְׁ ִּ וַי
ה: וַיְהִי לִי שׁורֹ י וָאֵחַר עַד עָתָּ רְתִּ ךָ יַעֲקבֹ עִם לָבָן גַּ ו כּהֹ אָמַר עַבְדְּ תאֹמְרוןּ לַאדנִֹי לְעֵשָׂ
לְאָכִים אֶל בוּ הַמַּ ָּשֻׁ עֵינֶיךָ: וַי יד לַאדנִֹי לִמְצאֹ חֵן בְּ לְחָה לְהַגִּ פְחָה וָאֶשְׁ וַחֲמורֹ צאֹן וְעֶבֶד וְשִׁ
ירָא ִּ ע מֵאותֹ אִישׁ עִמּוֹ: וַי ו וְגַם הלֵֹךְ לִקְרָאתְךָ וְאַרְבַּ אנוּ אֶל אָחִיךָ אֶל עֵשָׂ יַעֲקבֹ לֵאמרֹ בָּ
נֵי ים לִשְׁ מַלִּ קָר וְהַגְּ ר אִתּוֹ וְאֶת הַצּאֹן וְאֶת הַבָּ ַּחַץ אֶת הָעָם אֲשֶׁ ֵּצֶר לוֹ וַי יַעֲקבֹ מְאדֹ וַי
אָר לִפְלֵיטָה: שְׁ חֲנֶה הַנִּ הוּ וְהָיָה הַמַּ חֲנֶה הָאַחַת וְהִכָּ ו אֶל הַמַּ מַחֲנותֹ: וַיאֹּמֶר אִם יָבואֹ עֵשָׂ

ךָ וַיאֹּמֶר יַעֲקבֹ אֱלהֵֹי אָבִי אַבְרָהָם וֵאלהֵֹי אָבִי יִצְחָק ה הָאמֵֹר אֵלַי שׁובּ לְאַרְצְךָ ולְּמולַֹדְתְּ
י י בְמַקְלִי עָבַרְתִּ ךָ כִּ יתָ אֶת עַבְדֶּ ר עָשִׂ ל הָאֱמֶת אֲשֶׁ י מִכּלֹ הַחֲסָדִים ומִּכָּ ךְ:קָטנְֹתִּ וְאֵיטִיבָה עִמָּ
ֹ י יָרֵא אָנכִֹי אתֹו ו כִּ ַּד עֵשָׂ ַּד אָחִי מִי ילֵנִי נָא מִי נֵי מַחֲנותֹ: הַצִּ ה הָיִיתִי לִשְׁ ה וְעַתָּ ן הַזֶּ ַּרְדֵּ אֶת הַי
ָּם חולֹ הַי י אֶת זַרְעֲךָ כְּ מְתִּ ךְ וְשַׂ ה אָמַרְתָּ הֵיטֵב אֵיטִיב עִמָּ נִים: וְאַתָּ נִי אֵם עַל בָּ ן יָבואֹ וְהִכַּ פֶּ

פֵר מֵרבֹ:   ר לאֹ יִסָּ אֲשֶׁ



קראו את פירושו של האברבאנל

כיצד ניתן להסביר את פחדו של יעקב אבינו למרות
היותו אדם מאמין??



המכתב של גדי עזרא הי"ד 
לגלית

https://www.idf.il/%D7%9E%D7%90%D7%9E%D7%A8%D7%99%D7%9D/%D7%91%D7%9E%D7%97%D7%A0%D7%94/%D7%94%D7%A1%D7%99%D7%A4%D7%95%D7%A8-%D7%A9%D7%9C-%D7%A1%D7%9E%D7%A8-%D7%92%D7%93-%D7%A2%D7%96%D7%A8%D7%90-%D7%96%D7%9C


למדנו מדברי אברבנאל עיקרון חשוב. הפחד הוא אכן תחושה טבעית של כל אדם נורמלי,
לפיכך לא קיימת דרישה מהמאמין שלא לפחד. הציפייה מאדם מאמין היא שבזכות אמונתו יצליח

להתגבר על מכשולים, יצליח לנצח את פחדיו ויתחזק בביטחונו בבורא עולם.
עיקרון זה נוכל ללמוד גם לעניין נוסף. פעמים רבות בחיינו הפרטיים והלאומיים אנו ניצבים בפני
אירועים המעמידים את אמונתנו וביטחוננו במבחן מעשי. האם מותר לנו לשאול שאלות כגון: "למה

ומדוע", בעקבות מאורעות אלה, או ששאלות מסוג זה תהיינה מוגדרות ככפירה ופקפוק
במעשיו של בורא עולם? אדם אינו נדרש לפעול בניגוד לטבעו ותהיות ובירורים אמוניים הם חלק
מבניין אישיותנו האמונית והשקפתנו הדתית. השאלה העיקרית שעלינו לשאול את עצמנו היא: מהי

מטרת השאלה ומהי תכליתה.
אדם מאמין בבורא עולם, שעיקר מגמתו לברר את מעשי ה' והנהגתו בעולם, השאלות שהוא

שואל נובעות מתוך רצון להעמיק בדרכי ה' ולהבין את פועלו. אדם זה לא ייחשב כופר. שאלותיו
אינן באות ממקום של התרסה וכפירה אלא ממקום של רצון לברר באופן אמיתי את יסודות

האמונה, שאלותיו הן שאלות לגיטימיות של אדם נורמלי שחווה אירוע קשה.


